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Měsíčník občanů města Horažďovice 
a přilehlých obcí.

Vážení spoluobčané,

prázdninový měsíc červenec se líně pře-
valoval, až dospěl ke svému závěru. Téměř 
všichni mají dovolenou, volno nebo 
prázdniny. Kvůli tomu se nedá pořádně 
nic vyřídit a dotáhnout do konce. Už aby 
zase mělo všechno svůj řád.

Největší kulturní akcí července byl 
HD Fest, kde se dohromady prezentovaly 
stánky s jídlem a pitím a také aktivity 
místních umělců a řemeslníků, to vše za 
hudebního doprovodu lokálních kapel. 
Naštěstí bylo počasí milosrdnější než při 
červnové akci Slavnosti kaše, kdy slunce 
pálilo opravdu neúprosně, což je bohužel 
riziko venkovních akcí. 

V době vydání tohoto čísla by již měla 
být hotova úprava břehu u Rossenaue-
rova jezu. Věříme, že nejen vodáci ocení 
pěknou přístavní hranu a přístup k řece 
a do podjezí. Nyní se pracuje na dalším 
dokončení úpravy břehu u Aquaparku. 
Posléze proběhne instalace plovoucích 
mol na obou výše zmíněných místech. 
V pondělí 19. 8. bude předáno zhotovi-
teli staveniště areálu na Lipkách a bude 
neprodleně zahájena demolice starých 
fotbalových šaten a rekonstrukce parkovi-
ště u Aquaparku. Z tohoto důvodu dojde 

k dopravnímu omezení ve Sportovní 
ulici. Věříme, že vzhledem ke stísněným 
podmínkám bude Sportovní ulice k dis-
pozici jen stavbě a obyvatelům ulice. Dě-
kujeme všem, že k parkování využijí jiná 
místa ve městě a do Aquaparku dojdou 
pěšky – přístup pro pěší bude zachován 
po celou dobu stavby. 

Během prázdnin se již tradičně pro-
vádějí práce ve školských zařízeních. 
V MŠ Na Paloučku již byl upraven vjezd 
tak, aby byl chodník před školkou bezba-
riérový. V MŠ Křesťanské byla zahájena 
oprava vodovodních rozvodů, topení a též 
vybudování nové retenční nádrže pro 
závlahu školní zahrady. V ZŠ Komenského 
je prováděna oprava vodovodní přípojky. 

V Babíně budujeme větev dešťové 
kanalizace pro odvodnění návsi. SÚS 
PK plánuje od 01. 08. opravu dilatace na 
mostu silnice II/169 poblíž Nového Dvora 
při výjezdu na Sušici. Oprava bude pro-
váděna se zúžením vozovky do jednoho 
pruhu s předností vozidel směrem od 
Horažďovic na Sušici. Od 1. 8. do 31. 8. 
bude probíhat oprava propustku poblíž 
trafostanice mezi Horažďovicemi a Ho-
ražďovicemi předměstí. Provoz vozidel 
bude řízen značkami upravujícími před-
nosti v jízdě.

Na začátku měsíce se ještě uskutečnilo 
obsáhlé jednání týkající se aktualizace 
územního plánu. Nyní se zapracovávají 
připomínky a požadavky města, práv-
nických i fyzických osob, aktualizují se 
limity využití území, jako jsou dopravní 
a technické koridory a územní systémy 
ekologické stability (ÚSES) se zřetelem 
na zadržování vody v krajině a zvyšování 
odolnosti proti změně klimatu. Na Úřad 
pro zastupování státu ve věcech majet-
kových byla podána nová aktualizovaná 
žádost o vydání nemovitostí v areálu 
bývalého kláštera.

Nová část cyklotrasy směrem na Malé 
Hydčice je v plném provozu a je potěšu-
jící, že se k nám dostávají samé pozitivní 
ohlasy. Investorem byl Dobrovolný svazek 
obcí Horažďovicko, stavbu podpořila 
společnost HASIT Šumavské vápenice 
a omítkárny, s.r.o. a významnou finanční 
dotací také Plzeňský kraj.

V následujícím měsíci vás zveme na 
koncerty Ševčíkovy akademie 5.–15. srp-
na a na tradiční horažďovickou pouť 
17.–18. srpna. Přejeme vám příjemné 
prožití zbytku léta.

• Ing. Michael Forman, starosta 

Ing. Hana Kalná, místostarostka
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Fotogalerie
Slavnosti Kaše 2024

Poslední sobotu v červnu se na Mírovém náměstí konaly Slav-
nosti Kaše s bohatým kulturním programem. Nechyběla zde 
také soutěž o nejlepšího kuchaře a jedlíka kaše.

HD Fest Horažďovice

20. července se konal první ročník festivalu dobrého jídla, ře-
mesel, hudby a místních kapel. Součástí doprovodného progra-
mu v muzeu byla také přednáška a divadlo pro děti.
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Rada města Horažďovice  
15. 7. 2024

• schválila uzavření smlouvy s Plzeň-
ským krajem o poskytnutí účelové dotace 
z programu „Podpora revitalizace objektů 
kulturní dědictví v obcích Plzeňského 
kraje“ na repasi stávajících dřevěných 
oken (10 ks) a výměnu stávajících ocelo-
vých sklepních oken (5 ks)objektu soko-
lovny s uvedenou výší 500 000 Kč
• přijala nabídku uchazeče Stavební 
společnost H a T Strakonice na realizaci 
veřejné zakázky malého rozsahu „MŠ Ji-
řího z Poděbrad – jímání dešťové vody 
a oprava vodovodní přípojky“ za nabídko-
vou cenu 588 166,93 Kč + DPH 
• souhlasila pro účely správního řízení 
s částečnou uzavírkou provozu na silnici 
II/169 / most na Sušici / z důvodu provede-
ní realizace stavby s názvem „Oprava mos-
tu – ev.č. 169–001“ v termínu od 1. 8. 2024 
do 15. 10. 2024
• souhlasila s přijetím dotace od SZIF 
z Programu rozvoje venkova ČR pro MŠ Na 
Paloučku, na projekt Rekonstrukce školní 
kuchyně – gastro zařízení“ v předpokláda-
né výši 232 320 Kč (80 %), s finanční spolu-
účastí příspěvkové organizace ve výši 20 %

Výběr bodů z jednání rady města. Kom-
pletní usnesení z jednání rady města je 
zveřejněno na www.muhorazdovice.cz. 

Oznámení
Město Horažďovice oznamuje, že Kata-
strální úřad pro Plzeňský kraj, Katas-
trální pracoviště Klatovy bude zahajovat 
revizi katastru nemovitostí, která potrvá 
od 1. 9. 2024 přibližně do 31. 12. 2026.

Během revize katastru nemovitos-
tí budou zaměstnanci katastrálního 
úřadu revidovat soulad údajů katastru 
se skutečným stavem v terénu. Účast 
vlastníků a jiných oprávněných není 
při revizi katastru nezbytná. V přípa-
dě zjištěného nesouladu mezi stavem 
evidovaným v katastru a stavem v terénu 
budou vlastníci zváni k jeho projednání 
se zástupcem katastrálního úřadu.

V této souvislosti upozorňuje kata-
strální úřad vlastníky na jejich po-
vinnosti vyplývající z ustanovení § 37 
odst. 1 katastrálního zákona, zejména 
povinnost:

a) zúčastnit se na výzvu katastrální-
ho úřadu jednání nebo na toto jednání 
vyslat svého zástupce,

b) ohlásit katastrálnímu úřadu změ-
ny údajů katastru týkající se jejich ne-
movitosti, a to do 30 dnů ode dne jejich 

vzniku, a předložit listinu, která změnu 
dokládá, nejedná-li se o listiny, které 
předkládají příslušné státní orgány pří-
mo k zápisu do katastru nemovitostí,

c) na vyzvání předložit ve stanove-
né lhůtě příslušné listiny pro zápis do 
katastru nemovitostí.

Neposkytne-li vlastník nebo jiný 
oprávněný na výzvu katastrálního úřadu 
potřebnou součinnost a zjištěný nesou-
lad se nepodaří odstranit do ukončení 
revize, bude informace o tomto nesoula-
du zveřejněna na internetových strán-
kách Českého úřadu zeměměřičského 
a katastrálního prostřednictvím aplika-
ce Nahlížení do katastru nemovitostí.

Oznámení o konání revize údajů 
katastru nemovitostí je zveřejněno na 
úřední desce a stránkách města Horaž-
ďovice, v případě nových informací po-
skytnutých Katastrálním úřadem budou 
také zveřejněny na stránkách města.

• Jana Králová, odbor investic, rozvoje 

a majetku města

Vážení,
město Horažďovice nabízí k odprodeji 
pro bytovou výstavbu pozemky p.č. 832/97 
o výměře 945 m2, p.č. 832/100 o výměře 
1 009 m2, p.č. 832/141 o výměře 1 010 m2, 
p. č. 832/142 o výměře 1 011 m2 vše v k.ú. 

Horažďovice veřejnou dvoukolovou sou-
těží. Uzavírka prvního kola je 30. 7. 2024 
v 11:00 hodin. Podmínky veřejné soutěže 
včetně formulářů jsou zveřejněny na 
stránkách a úřední desce města, v sekci 
„Prodeje, pronájmy, dražby“.

Město Horažďovice nabízí k odprodeji 
bytovou jednotku č. 933/8 v Palackého 

ulici v Horažďovicích, podmínky prodeje 
jsou zveřejněny na úřední desce a strán-
kách města, v sekci „Prodeje, pronájmy, 
dražby“.

• Jana Králová 

Odbor investic,rozvoje a majetku města

Uzavření 
parkoviště
Z důvodu plánované opravy ulice 
Sportovní nebude možné k návštěvě 
Aquaparku 
v období 19. 8. 2024 – 30. 10. 2024 
využít parkoviště před objektem. 

Žádáme návštěvníky Aquaparku,
aby v uvedeném období využili 
k zaparkování vozidla jiné oficiální 
odstavné plochy v našem městě.
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Tvrdá hlava učitele Vydry
Prvním kurátorem muzejní sbírky a jed-
nou z hlavních tváří okresního odboru, 
připravujícího zkraje 90. let 19. století ná-
rodopisnou výstavu, byl místní učitel Ště-
pán Karel Vydra. Přitom v Horažďovicích 
do té doby působil jen několik let. Tento 
strakonický rodák a absolvent učitel-
ského ústavu v Soběslavi po absolutoriu 
v roce 1880 začínal ve škole v Jiníně, do 
Horažďovic se dostal po čtyřech letech, 
nejprve na místo podučitele, po dalších 
čtyřech letech dosáhl stupně učitelské. 
V té době měl již se ženou Eliškou syna 
Jana a dceru Emílii. Svou specializaci 
a zálibu v praktickém vyučování přetavil 
v dočasné působení na nově zřízené měš-
ťanské škole, kam nastoupil na podzim 
1893 a až do vystavění nové budovy o dva 
roky později vyučoval v prozatímních 
místnostech na zámku a v Tillerově 
domě, který měl od svého bydliště hned 
přes ulici.

Vydra byl zkušeným spolkovým činov-
níkem a jedním z nejviditelnějších účast-
níků spolkového života. Byl snad všude. 
Zastával funkci jednatele Jednoty učitel-
stva ve Strakonicích, jednatele Pěveckého 
spolku Prácheň, od konce 80. let i jedna-
tele Národní jednoty Pošumavské. Zapojil 
se i do činnosti Sokola, jehož součástí v té 
době byli i horažďovičtí hasiči. Nechyběl 
též ani ve výboru Krejcarového spolku, 
což se tehdy považovalo více za dámskou 
záležitost. To však Vydrovi nestálo v cestě, 
v Horažďovicích ho bylo plno.

Konec 19. století nebyl jen dobou 
rozkvětu spolkového života, ale i dobou 

vyhrocených politických a mezigenerač-
ních sporů. Vydrovu činnost pomohla 
zformovat i zásadní politická zkušenost 
prodělaná v zostřených volebních bojích 
mezi nastupujícími radikály Národní 
strany svobodomyslné a již vyprchanými 
staročechy. Kam se počítal mladý pokro-
kář Vydra, je patrné z jeho textů i zapo-
jení do společenského dění. Profesně 
i věkově měl blízko k nastupující gene-
raci národních politiků a tématům jim 
blízkých.

Že v roce 1891 vyhrál volby do Říšské 
rady mladočech Tomáš Masaryk a že ven-
kovské obce v témže parlamentu zastupo-
val bouřlivák Jan Vašatý, předznamenalo 
razantní politickou a generační obměnu, 
kterou završila skupina mladších měšťa-
nů v čele se Štěpánem Vydrou v kampani 
obecních voleb roku 1896 vedené proti 
bezesporu zasloužilému starostovi Sta-
nislavu Majerovi a jeho straně. Opozice 
za velké agitace a vzrušení celého města 
zastupitelstvo zcela ovládla. Ze strany 
bývalého starosty, který byl ve funkci ce-
lých předchozích 18 let a několik let vedl 
i okres, nebyl zvolen vůbec nikdo.

Vydra se profiloval jako mladočesky 
měšťanský svobodomyslný liberál s od-
porem ke šlechtě. Jeho politické názory 
prosvítají i jeho ironicky kousavým re-
portážním textem z pražské Národopisné 
výstavy konané v roce 1895, který adreso-
val domácímu publiku: „Na nádvoří [hra-
du Kokořína] stojí těžký vůz, úplně zakrytý 
se zřejmým NEDOTÝKEJTE SE. Nápis do 
češtiny přeložen zní: buď je to starý vůz 

husitský, o němž se nesmí mluvit, anebo 
je na voze ukryto vlastenectví nynější 
šlechty, jehož se nesmí nikdo dotknouti, 
aby pod rukou nezmizelo. Nerad bych byl 
měl oplétání, a proto jsem od vozu obrátil 
se jinam […] Vlevo vkročil jsem do příšer-
né temné komůrky s hlubokou studnou, 
lidomornou, kam hrdinští rytíři spouštěli 
poddané. Zachvěl jsem se, rád bych se vrá-
til, ale nebylo lze, s lidomornou souvisela 
mučírna. […] Měl jsem toho dost. Nemaje 
nervy z modré krve, spěchal jsem odsud.“

Národopisná výstava českoslovanská 
byla velkolepou akcí, jejíž úspěch koru-
novala celková návštěva přesahující dva 
miliony lidí. Úspěch měla též Okresní 
hospodářsko-průmyslová a národopisná 
výstava konaná na Ostrově a ve starých 
školách v Ševčíkově ulici, stejně tak byl 
chválen výběr předmětů odeslaných do 
Prahy. Dosvědčili to i členové výkonného 
výboru pražské výstavy: „Bohatá a velmi 
cenná zásilka výstavních předmětů došla 
v úplném pořádku a shledána byla v sou-
hlasu s laskavě nám zaslaným seznamem, 
k němuž dovolili jsme si k uvarování 
příštích třeba sporův poznamenati pouze 
tu okolnost […], že zámek jest pak spíše 
v podobě medvěda, jehož jedna nožka 
však chybí.“ (Ze starých evidenčních knih 
pak můžeme vyčíst komický detail: Vydra 
se nedal, přestože nebylo pochyb, že se 
mýlí. Do evidence pak poznamenal, že 
zámek má tvar psa. Ani to v zápise nevy-
drželo dlouho a po nějakém čase se vrátil 
k želvě.)

Čtyřletou cestou od horažďovické 
národopisné výstavy ke zřízení muzea se 
Vydra sice nekodrcal sám, táhl ale hlavní 
náklad. Z motoru národopisné výstavy se 
stal tvrdohlavý motor zrodu muzea, na 
které dohlížel jako kustod i jako dlou-
holetý zastupitel města. Vydra pak svou 
pozornost zaostřil na regionalismus, 
muzejní sbírku a archiv. Horažďovic-
kému muzeu doslova propadl, učil se, 
postupně získal kvalifikaci a v souladu 
se soudobým poznáním začal budovat 
muzejní evidenci, kvalifikovaně před-
měty popisovat, a především uspořádat 
městský archiv, což patřilo obvykle do 
sféry městských důchodních. 

Zemřel v roce 1911 ve svých 50 letech. 
Deska na starém hřbitově připomíná mís-
to uložení jeho ostatků, zároveň označuje 
dům, kde pobýval za života.

• PhDr. Zdeněk Polanský

01 Visací zámek podoby želvy/psa/medvěda 
z výstavy „Za město a vlast!“
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Výzva  
městského muzea
V městském muzeu stále pracujeme 
na rozšiřování vlastní sbírky. Nyní 
i v souvislosti s plánovanými výstavami 
svou pozornost zaměřujeme na dějiny 
zámku, velkostatku a panského pivova-
ru. Pokud byste doma měli předměty 
vztahující se ke zmíněným objektům 
nebo staré fotografie vyobrazující jejich 
vnitřní nebo vnější podobu, rádi je při-
jmeme nebo si uložíme jejich digitální 
kopie. Budeme rádi, pokud přispějete 
též vzpomínkou.

V sobotu 3. srpna Městské muzeum 
Horažďovice a zámek navštíví paní 
Esperance Kinská, nyní již jediná žijící 
osoba z rodu posledního soukromého 
majitele zámku a velkostatku, která 
se v Horažďovicích narodila a krátce 
i žila. Ve spolupráci s muzeem je pak 
uspořádáno setkání s pamětníky, pří-
padně jejich potomky, kteří by si popo-
vídali a zavzpomínali na Horažďovice 
a život na zámku před r. 1945. Setkání 
se koná v 10.00 v Malém sále horaž-
ďovického muzea. Pokud byste chtěli 
s paní Kinskou sdílet vzpomínku na 
dobu jejího dětství, rádi Vás přivítáme.

• PhDr. Zdeněk Polanský 

Městské muzeum Horažďovice

01 Úklid zámeckého schodiště v parkánu,  
kolem 1985

02 Severní brána zámku, 30. léta 20. století

01

02
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Ševčíkova 
akademie 
letos se silnou 
mezinárodní účastí

Letošní akademie přiláká do Horažďovic 
sto dvacet hudebníků a hudebnic z roz-
ličných koutů světa. Již pošesté se tak 
naplní přání Otakara Ševčíka, místního 
rodáka a světově proslulého pedagoga 
a autora nástrojové metody: hudbou spo-
jit zdánlivě nespojitelné kontinenty.

I díky vám, návštěvníkům festivalu 
a podporovatelům, se podařilo vytvořit 
pravidelné místo pro společné setkává-
ní. Horažďovice i letos rozezní koncerty 
na rozličných místech, připraveny jsou 
semináře a bohatý doprovodný program. 
V úplném závěru festivalu se pak všich-
ni účastníci přesunou do Berlína, kde 
budou reprezentovat českou kulturu pod 
ševčíkovskou vlajkou na prestižním festi-
valu Young Euro Classic.

Úvod festivalu patří všem lektorům, 
kteří přednesou díla nejen českých auto-
rů. Těšit se můžete na jazzem protknu-
tou hudbu Bohuslava Martinů nebo na 
vytříbené melodie Antonína Dvořáka. 
Zajímavostí bude uvedení violoncellové 
sonáty Alexandra Zemlinského, rakous-
kého skladatele, který v letech 1911–1927 
přispíval k vysoké úrovni kulturního 
života tehdejší Prahy. Ševčíkova akademie 
je hravá, a proto zažijete i něco naprosto 
nečekaného – koncertní vystoupení s do-
provodem profesionálního sportovního 
komentátora Jana Pěrušky. Letošní téma 
festivalu je pohyb, tanec, sport…

V následujících dnech se postupně 
na třech akademických koncertech 
představí vybraní talentovaní účastníci 
nejstarší věkové kategorie. Jejich výko-
ny budou pozorně poslouchat lektoři 
a nejlepší výkony budou odměněny nejen 
potleskem, ale také různými zvláštními 
cenami. Vřele doporučujeme navštěvovat 
masterclassy, tedy veřejné lekce, během 
kterých se účastníci pod vedením lektorů 
zdokonalují. Aktuální výukové plány a in-
formace o nich budu vždy k dispozici ve 

festivalovém infocentru v rohové kavárně 
hotelu Prácheň.

Veškeré přípravy budou směřovat 
k velkému koncertnímu víkendu. Za-
čneme pátečním oblíbeným Espresso 
koncertem v Kavárně Okružní, večer 
zazní vrcholná díla Petra Iljiče Čajkov-
ského a Antonína Dvořáka v zámeckém 
sále a pro skalní fanoušky je připraveno 
tradiční nokturno, které vybízí k nejen 
hudebnímu rozjímání. Během něj zazní 
například nebeský Koncert pro dvoje 
housle Johanna Sebastiana Bacha. To vše 
v rukách těch nejpovolanějších: houslis-
tů Josefa Špačka, Jana Fišera, Daniely 
Oerterové, Fabioly Kim, violistů Jiřího 
Kabáta a Andrease Willwohla, violonce-
llistů Tomáše Jamníka, Leo Singera, Petry 
Malíškové, Viléma Vlčka, kontrabasisty 
Tomáše Karpíška, mezzosopranistky Mar-
kéty Cukrové a mnoha dalších.

V sobotu 10. srpna bude následovat 
přehlídka umění všech věkových katego-
rií Ševčíkovy akademie. Na tyto koncerty 
obzvláště doporučujeme nezapomenout, 
neboť během nich máte možnost slyšet 
výkony mladých umělců a umělkyň, kteří 
brzy mohou koncertovat ve slavných 
koncertních síních v Tokiu nebo New 
Yorku. Dopoledne od 11 hodin to budou ti 
nejmladší pod vedením lektorek školičky 
Otakárek, Evy Jamníkové a Nikoly Barto-
šové. Odpoledne od 15 hodin máte mož-
nost rozložit piknikové deky v zámeckém 
parku, servírovat se bude komorní hudba 
v podání našich dorostenců. Od 19 hodin 
pak zámecké atrium rozezní nejstarší 
studenti posíleni o vybrané lektory.

Neděle 11. srpna bude věnována dvěma 
významným koncertům. V 11 hodin se na 
zámku Horažďovice představí pěvecká 
třída Markéty Cukrové za doprovodu kla-
víristky Lenky Navrátilové. Od 19 hodin 
pak celé Mírové náměstí rozezní Ševčík 
Junior Orchestra pod vedením dirigentů 
Jakuba Hrůši a Jana Sedláčka. Je nám ne-
smírnou radostí, že se Jakub Hrůša vrací 

každý rok do Horažďovic po náročné 
sezóně, během které koncertně procestu-
je doslova celý svět.

Ve druhém festivalovém týdnu se 
posluchači mohou těšit na neméně 
zajímavé koncerty. V pondělí 12. srpna se 
představí vybraní studenti spolu se svými 
lektory na recitálovém koncertě na zám-
ku Horažďovice. V úterý 13. srpna rozezní 
překrásný kostel Nanebevzetí Panny 
Marie sólové smyčce hudbou Johanna 
Sebastiana Bacha a dalších autorů. Ve 
středu 14. srpna od 20 hodin pak Horaž-
ďovice čeká pravděpodobně velká premi-
éra – během symfonického koncertu pod 
vedením dirigentů Jakuba Hrůši a Aleny 
Hron zazní v plném obsazení symfonická 
báseň Vltava z cyklu Má Vlast Bedřicha 
Smetany. A další program složený z čes-
kých děl je neméně zajímavý: představí se 
skladatelé Jiří Teml (který bude premié-
ře violoncellového koncertu přítomný), 
Bohuslav Martinů, Vítězslava Kaprálová 
a samozřejmě Antonín Dvořák.

Poslední koncertní den, čtvrtek 15. srp-
na, nabídne hned dva závěrečné koncerty 
od 15 hodin a od 20 hodin. Srdečně zveme 
na oba – bude to poslední možnost setkat 
se s letošními účastníky akademie, kteří 
se hned v zápětí rozletí do svých umělec-
kých hnízd po celém světě. Vážení a milí 
čtenáři, děkujeme za podporu a těšíme se 
na setkání na festivalových koncertech – 
v nejlepším případě úplně na všech!

• Tomáš Jamník, Ph.D., Ševčík Academy
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Konec a začátek 
na Blatenské
V životě každého učitele přicházejí chvíle 
veselé i smutné. Pro mě byly vždy ty nej-
smutnější, když jsem se musela rozloučit 
se třídou, která mně přirostla k srdci. Do 
života jsem už vypravila mnoho dětí, ale 
tahle třída byla má první v Horažďovi-
cích. Shodou okolností byla i první třídou 
mého předchůdce, mladého učitele 
Mgr. Jana Pelána. Strávil se žáky šestou 

a sedmou třídu a staral se o ně opravdu 
vzorně. Odstěhoval se a já jsem nastou-
pila po něm. Byla to práce radostná a já 
jsem jen leštila lesklé plošky kamínků, 
které vybrousil můj kolega. Dva roky 
uplynuly a před námi byli mladí a sebevě-
domí lidé. Změnili se, vyspěli a zmoudře-
li. Viděla jsem v jejich očích dojetí, někdy 
i slzy. Rozloučit se s nimi přijel i pan 
učitel. Stáli jsme oba před nimi a uvědo-
mili jsme si, že to jsou poslední okamži-
ky, které trávíme spolu. Myslím, že jsme 
byli spolu rádi.

Loučila se i druhá devátá třída. Podě-
kovali paní učitelce třídní, Mgr. Šárce 
Zeithamlové. Také u nich jsem viděla, že 
jsou dojati.

Slavnostní atmosféru podtrhlo i rozto-
milé vystoupení prvňáčků a vlídné proje-
vy paní místostarostky a paní ředitelky.

• Mgr. Jana Zelená 

01 9. B

02 9. A 

01

02
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Příběhy našich 
sousedů – pan 
Ladislav Panuška

Ve čtvrtek dne 20. června se v sušickém 
kině Sirkus uskutečnila slavnostní 
prezentace krátkých dokumentárních 
snímků, na kterých po dobu několika 
měsíců pečlivě pracovaly žákovské týmy 
z Horažďovic a ze Sušice. Základní školu 
Blatenská tento ročník reprezentovali 
žáci Kateřina Behenská, Samuel Kočiš, 
Vanessa Kočišová, Martin Krupka a Jakub 
Vondryska ze třídy 8. A. Mladí nadšenci se 
díky úžasné podpoře neziskové organi-
zace Post Bellum a města Horažďovice 
mohli alespoň na nějakou dobu vžít do 
rolí dokumentaristů, jejichž úkolem bylo 
originálním způsobem zachytit těžké 
životní osudy vybraného pamětníka. Tím 
naším se pro letošní rok stal pan Ladi-
slav Panuška, který i přes úctyhodný věk 
83 let ani na chviličku nezaváhal a s ener-
gií sobě vlastní se odhodlal posadit před 
nahrávací zařízení. Pan Panuška se 
narodil 21. srpna 1940 v Malých Hydči-
cích, a to do zemědělské usedlosti. Rodiče 
pana Panušky hospodařili přibližně na 
30 hektarech pozemků a kromě toho se 
starali o hospodářská zvířata od drůbeže 
až po skot. Není tedy s podivem, že byl 
pan Panuška i se svými čtyřmi bratry 
veden k poctivé práci. Většinu základní 
docházky absolvoval pamětník v Ho-
ražďovicích. Po šesté třídě se ale s celou 
rodinou musel přesunout kvůli novému 
režimu, jenž pomalu začal prostupovat 
celou československou společností. Po 
základní škole se pan Panuška přestě-
hoval do Vysokého Mýta, kde vystudoval 
Střední školu vodohospodářskou. Po 
jejím ukončení obdržel umístěnku do 
podniku Vodotechna a Vodohospodářská 
stavební obnova, který se nedlouho poté 

přetransformoval ve společnost Vodohos-
podářské stavby. Pan Panuška byl velmi 
silně ovlivněn socialistickým režimem, 
kvůli kterému přišel o všechen svůj maje-
tek. Ten byl sice navrácen v restitučním 
řízení, ale v naprosto dezolátním stavu. 
Ihned po znovunabytí veškerého nemo-
vitého majetku se pan Panušku pustil do 
jeho renovace, na které s výpomocí členů 
nejbližší rodiny pracuje ještě dnes. Nejen 
o těchto zážitcích hovořil pan Panuška 
v dokumentu, který nakonec sklidil mo-
hutný potlesk od odborné poroty, členů 
ostatních týmů či zástupců do projektu 
zapojených měst. Dokumentární snímek 
by určitě nevznikl bez odvahy pamětníka 
Ladislava Panušky, naší koordinátorky 
Petry Hoblové z organizace Post Bellum, 
zapojených partnerů a také rodičů zú-
častněných žáků, kterým tímto srdečně 
děkujeme za veškerou podporu. Finální 

verzi našeho krátkého filmu můžete 
zhlédnout na internetových stránkách 
ZŠ Blatenská v sekci aktuality.

• Mgr. Petr Curko, vedoucí žákovského 

týmu

01 Pan Panuška se svým vnoučkem.  
Foto: Mgr. Petr Curko

02 Žákovský tým na cestě do Malých Hydčic.  
Foto: Mgr. Petr Curko

03 Káťa a Kuba na slavnostním zakončení.  
Foto: Post Bellum

01

02 03
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Charita 
Horažďovice 
zazářila 
na Slavnostech Kaše

V sobotu 29. června 2024 proběhly na 
náměstí v Horažďovicích Slavnosti Kaše, 
v jejichž rámci soutěžily čtyři týmy o nej-
chutněji uvařenou kaši. Mezi nimi tento-
krát nechyběla ani Charita Horažďovice.

Charitní stánek už zdálky hlásal U nás 
hlady neumřete a záhy se ukázalo, že se 
nejednalo o planá slova, neboť opravdu 
zbylo na každého, kdo chtěl osvěžující 
krupičkovou kaši s přelivem z lesních 
plodů ochutnat. 

Byť byla konkurence opravdu veli-
ká, Charitě se podařilo vybojovat hezké 
3. místo, což je na první účast v této sou-
těži uspokojivý výsledek. 

Stánek s kaší nebylo jediné místo, 
kde bylo možné zahlédnout logo Charity 

Horažďovice. Další stanoviště se na-
cházelo opodál a mělo pro návštěvníky 
připravenou tipovací soutěž o večeři pro 
dvě osoby v hodnotě 1 000 Kč v hotelu 
Prácheň. Otázka byla zaměřená na práci 
pečovatelské služby a zněla:

Kolik obědů rozvezla Charita Horažďo-
vice svým klientům v roce 2023? 

Do hlasovacího boxu bylo vhozeno 
70 lístků. Svým tipem byl nejblíže pan 

Jaroslav Prokopius z Horažďovic, který 
odhadoval 36 725 obědů. Správná odpo-
věď byla jen o málo nižší, a to 36 690. 
Výherci byl v pondělí 1. července 2024 
předán voucher do hotelu Prácheň.

Naše velké poděkování patří:
• Mlékárně Boubín za darované mléko 
na kaši, 
• panu Františkovi Podlouckému za 
zapůjčení ohřívacího hrnce,
• Hotelu Prácheň za voucher do tipovací 
soutěže. 

Velké díky patří ale každému, kdo se-
bral odvahu a vyrazil v tomto tropickém 
dni na horažďovické náměstí a podpo-
řil svým hlasovacím kelímkem Charitu 
Horažďovice. 

• Za Charitu Horažďovice PR pracovník 

Lucie Oudová

01 Foto: charita

Spolek Prácheň 
žije! má nové logo
Jeho autorem je absolvent Střední školy 
Horažďovice Daniel Boltík

Spolek Prácheň žije! se začal formovat 
od února 2023. Jeho hlavním posláním 
je spojovat místní obyvatele k sousedské-
mu oživování Práchně. V roce 2024 začal 
usilovat o vlastní právní subjektivitu a na 
jaře se stal zapsaným spolkem. Nové logo 
by mu mělo přinést moderní vizuální 
styl, který již začal od letošního léta 
používat na sociálních sítích, webových 
stránkách a plakátech. 

Členové spolku Prácheň žije! vybírali 
logo z 13 návrhů studentů oboru grafický 
design Střední školy Horažďovice, kteří 
návrhy zpracovali v rámci své maturitní 
práce. Někteří členové spolku dorazili 
osobně i k ústní maturitní zkoušce, aby 
si poslechli prezentace a myšlenky všech 
autorů. Z návrhů nebylo snadné vybírat, 
protože práce byly velmi zdařilé. Nako-
nec byla vybrána práce Daniela Boltíka, 
který se pokusil zachytit Prácheň ve své 
jedinečnosti a celistvosti. V jeho logu 
najdeme elementy kulturní památky 
(kolmá část písmene P připomínající 
hradní zdivo) i přírodní rezervace (zbylá 
část písmene P napodobující polovinu 
květiny). Vykřičník má v logu znázornit 
komunitu, která spolek Prácheň žije! 
vytvořila, a ve svém názvu si prosadila vy-
křičník. Některá písmena loga pak připo-
mínají lomený oblouk, což odkazuje na 
architekturu prácheňského hřbitovního 

kostela sv. Klimenta. Barevnost v základní 
oranžové a šedé má navozovat nejen pocit 
přechodu mezi minulostí a současností, 
ale i tajemno a nejasnosti, které Prácheň 
stále má.

Prácheňská komunita dnes čítá bez-
mála 20 členů spolku Prácheň žije! a další 
desítky lidí, kteří na oživování Práchně 
spolupracují. Od začátku sousedské 
oživování Práchně zaštiťuje Místní akční 
Pošumaví v rámci projektu Podpora ko-

munitních a sociálních aktivit na území 
MAS Pošumaví. Informace o činnostech 
spolku Prácheň žije! a přátel Práchně 
naleznete na Facebooku a Instagramu 
Prácheň žije! a webových stránkách www.
prachenzije.cz. 

• Anna Svobodová, členka Místní akční 

skupiny Pošumaví a spolku Prácheň žije!

Knižní novinka z regionu:

Ozvěny vzpomínek ze staré Šumavy
Autorka: Ivana Šafránková
Volně psaná kronika autorčina pradě-
da Václava Voldřicha, panského pilaře 
ze Zdíkova, a jeho početných rodin-
ných příslušníků i potomků zahrnuje 
časové období přibližně od roku 1830 
do roku 1900. Hlavní vypravěčkou je 
autorčina babička, Voldřichova dcera 
Františka, a také její syn kapelník Karel 
Polata, který všechny příběhy zazna-
menal. Kromě rodinných historek jsou 
tady i další zajímavé a pozoruhodné 
příběhy tak, jak se udály v průběhu let 
ve Zdíkově a okolí.

Knihu zakoupíte v knihkupectví, 
Mírové náměstí 15, Horažďovice.

• Jana Kotrbová

01
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Letošní výlet SZP Horažďovice
Nastalo léto a členové Svazu zdravotně 
postižených Horažďovice vyjeli na celo-
denní výlet, jako jezdívají každý rok. Je to 
den, kdy všechny problémy nechají doma 
a věnují se nevšedním zážitkům. 

Tentokrát jsme projížděli Šumavou. 
Projížděli jsme ji autobusem určeným 
pro dostupnou Šumavu, který nám 
poskytla ČSAD Plzeň. Průvodcem byl pan 
Josef Pecka, který nás neúnavně infor-
moval a upozorňoval na historii Šumavy, 
přírodní zajímavosti, ale i na šumavskou 
flóru. Znáte například rosnatku okrouh-
lolistou? My už ano. Je to krásná maso-
žravá rostlinka. Dostali jsme se do míst, 
kde dříve stávaly kostely i vesnice. Dále 
jsme si vychutnali pohled na Knížecí plá-
ně, Tříjezerní slatě, dobře byl vidět i vrch 
Luzný a další místa typická pro Šumavu. 
Je krásná a je dobře, že ji chráníme pro 
další generace.

• Behenská Božena, členka SZP HD
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Horažďovičtí 
králové
Každé město to nemá, aby se některý čes-
ký král zapsal do jeho dějin. Horažďovice 
ale mají takové krále dokonce dva! 

Jedním z nich byl husitský král Jiří 
z Poděbrad. Že se v našem městě narodil! 
Prý v domě čp. 5 na náměstí. Ale kde by 
se tady vzal, když byl z Poděbrad? Možné 
to je: jeho matka Anna z Kunštátu se 
v jihozápadních Čechách mohla zrovna 
nacházet: otec Jiřího z Poděbrad Viktorin 
Boček patřil k významným husitským 
velitelům, měl blízko k Janu Žižkovi. Dne 
25. března 1420 se odehrála bitva u Su-
doměře, husité v kraji stále operovali. 
A Jiřík Poděbradský (z Kunštátu a z Podě-
brad), budoucí král, se narodil o pouhý 
měsíc později: 24. dubna toho roku. Je 
tedy možné, že jeho matku zastihla „těžká 
hodinka“ někde na cestě, možná právě 
v Horažďovicích. Ale tady jsme u další 
záhady: Anna z Kunštátu byla označena 
za jeho matku až 15 let po Jiříkově smrti. 
Možná, že Jiřík byl nemanželským synem 
Viktorina Bočka. Bůhví. Ale tři mladší se-
stry Jiříkovy (Alžběta 1422, Kateřina 1423, 
Markéta 1425) měly každá jinou matku…

Král Snopek, král Došek, ho nazývali 
jeho nepřátelé (snopek, došek byl symbo-
lem dětí nemanželského původu „zro-
zených z poběhlice“). Ostatně v dobách 
husitské revoluce se na mravy ani na 
formality tolik nedbalo.

Horažďovičtí patrioti by si narození 
husitského krále v našem městě jistě 
považovali. Jenomže o čest nazývat se 
rodištěm krále se ucházejí ještě další dvě 
města: Hořovice a nejvíc samozřejmě sa-
motné Poděbrady. V našem kraji se říká, 
že se český král Jiří z Poděbrad narodil 
v Horažďovicích. Nikdo to nemůže sice 
potvrdit, ale ani vyvrátit. 

O jiném horažďovickém králi však 
pochyb být nemůže. Rudolf Habsburský 
žil o více než století dříve než Jiří z Podě-
brad. Před branami města zemřel však 
zcela prokazatelně. A navíc za neobvyk-
lých okolností. Ta historka je dostatečně 
známa: mladý král chatrného zdraví 
obléhal Horažďovice, dne 3. července 1307 
zde nečekaně zemřel. Což tehdejší horaž-
ďovický pán Bavor III. netušil. V pozdní 
večerní době se přišel králi vzdát, ale 
vzdal se už jenom mrtvole krále, kte-
rou jeho dvořané naaranžovali v křesle. 
Bavor III. byl hloupě napálen. Nic, na co 
by Horažďovičtí mohli být pyšní. Ale jak 
to vlastně s králem Rudolfem bylo? A co 
hledal u Horažďovic? Proč nekraloval 
v Praze? 

To bylo tak: když byl v roce 1306 
zavražděn poslední Přemyslovec, mladý 
Václav III., zůstalo České království bez 
krále. České panstvo usoudilo, že logicky 
by měl být králem Jindřich Korutanský, 
který měl za ženu sestru Václava III., 
Annu z rodu Přemyslovců. Ale římský 
král Albrecht Habsburský mínil, že České 
království nenechá nějakému Jindřichu 
Korutanskému, že sem dosadí svého syna. 
Ostatně matkou zavražděného Václava III. 
byla jeho sestra Guta. A aby to bylo ještě 
legitimnější, vzal si mladý Rudolf (sám již 
také vdovec), mladičkou vdovu po Václa-
vu II. Elišku Rejčku. Jindřich Korutanský 
prchl do Korutan, ale část české šlechty 
mu přesto věrná zůstala (však je podě-
lil úřady) a nějakého Habsburka uznat 
nechtěla. A tak vzdorovali. Jedním z těch 
odbojníků byl také Bavor III., vlivný 
šlechtic českého jihozápadu. Králi Ru-
dolfovi nezbylo než odpůrce zpacifikovat 
silou, což byla běžná středověká metoda. 
Bavor III. neměl ještě dobudované své 
sídelní Strakonice, tedy se přesunul do 
Horažďovic, které v té době už hotové 
opevnění měly. Král Rudolf je oblehl, 
Bavor III. však brzy seznal, že naděje 

nemá, rozhodl se kapitulovat a králi se 
podrobit. Za podmínek, které již byly 
řečeny a které udělaly z jeho kapitulace 
tak trochu frašku. 

Ale vraťme se ke králi Rudolfovi. Vládl 
vlastně velmi krátce (8 měsíců), avšak 
objektivně řečeno, nezačal špatně. Začal 
zavádět pořádek do vlády i do financí. 
Říkali mu král Kaše. Snad i pro jeho šetr-
nost nutnou k nápravě zadlužených krá-
lovských financí, spíš ale pro jeho oblibu 
v kaších. Soudí se z toho, že měl patrně 
chronické zažívací potíže, které nakonec 
vedly u Horažďovic k jeho předčasné 
smrti. Bylo mu pouhých 26 let. Tradovalo 
se, že příčinou jeho konce byla úplavice. 
Ale zřejmě ne, protože to je nemoc velmi 
nakažlivá, těžko by nepostihla nikoho 
dalšího z jeho okolí. Zvlášť při středověké 
hygieně. Zlí jazykové ovšem s úsměškem 
tvrdili, že příčinou Rudolfovy smrti byla 
vyčerpanost, kterou způsobila jeho náru-
živá novomanželka Eliška, tehdy dvaceti-
letá. Prý to bylo šťastné manželství. 

Nástupcem Rudolfa Habsburského na 
českém trůně se stal na tři roky se navrá-
tivší Jindřich Korutanský. Pak ho vystří-
dal Jan Lucemburský. Čeští vlastenci si 
za dob císaře pána ani za dob českoslo-
venských krále Rudolfa příliš nepřipomí-
nali. Jednak vládl velmi krátce a jednak 
to byl „nenáviděný Habsburk“. Ale časy 
se mění, a tak král Kaše se stal, alespoň 
v Horažďovicích, populárním. Dostalo se 
mu i pomníku při cyklostezce za řekou 
Otavou, za Jarovem, byť asi zemřel blíže 
k městu, ve stanu vojenského ležení, 
podle pověsti snad přímo v Jarovském 
mlýně. Vzpomínkou na něj jsou také kaž-
doroční „Slavnosti Kaše“ na náměstí. 

• Jiří Wagner

01 Král Jiří z Poděbrad, kterého by Horažďovice 
měly rády za svého rodáka 

02 Král Rudolf Habsburský, mladík nešťastného 
osudu, jehož dostihla smrt právě u Horažďovic

01 02
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Netradiční rostliny pro letní terasy, 
balkóny i klasické záhony 
Dnes bych Vám ráda představila jednoho 
zástupce z čeledi Begoniaceae . 

Mnoho druhů a kultivarů z této čeledi, 
pocházející z tropických a subtropických 
oblastí, se používá pro okrasné účely. 

Nás dnes zajímá zcela nový druh 
vyšlechtěný ze skupiny Begonia sem-
perflorens, kam také zařazujeme všem 
známé „voskovky „ či „ledovky“. Tato nová 
begonie, ač květem voskovku trochu 
připomíná, ale je daleko mohutnější, se 
jmenuje Begonia hybrida Dragon Wing , 
nazývaná také „dračí křídlo“. 

Neliší se jenom vzrůstem, ale má řadu, 
pro pěstitele, velmi dobrých vlastností. 

Svůj název obdržela tato rostlina od 
tvaru svého listu, který je sytě zelený, 
lesklý a připomíná křídlo draka. Jak už 
jsem zmínila, jedná se o poměrně mohut-
nou rostlinu s převisajícími jednoduchý-
mi červenými nebo růžovými květy, které 
vyrůstají v úžlabí listů a kvetou nepřetr-
žitě od jara do podzimu. Proto je potřeba 
begonii umístit do větší nádoby nebo 
truhlíku, případně ji zajistit s pokročilou 
vegetační dobou vhodnou oporu. 

Tuto rostlinu si můžete vypěstovat na 
jaře ze semínka. Ale je to poměrně ná-
ročné, neboť její předpěstování vyžaduje 
poměrně dlouhou dobu. Velmi drobná 
semínka se totiž vysévají do speciálního 
substrátu již během ledna a umisťují do 

teplého skleníku, dále kultivují a přesa-
zují. Jednodušší je zakoupit v jarních mě-
sících pěknou mladou sazenici v dobrém 
zahradnictví. 

Na zeminu není tato rostlina nároč-
ná, stejně jako ostatní begonie má ráda 
propustný mírně kyselý substrát s pří-
davkem rašeliny. 

Stanoviště volíme nejlépe polostinné, 
ale snese i zastínění. Jako jedna z mála 
begonií může růst bez problémů i na pl-
ném slunci. Rostlina je zde kompaktnější 

a má zde pouze sytěji vybarvené květy 
i listy. 

Také ošetřování během vegetace je vel-
mi jednoduché. Nevyžaduje žádnou mi-

mořádnou péči. Kvalitní zálivku – podle 
počasí a pravidelné přihnojování plným 
hnojivem. Krátkodobé přísušky snášejí 
rostliny velmi dobře, lépe než přemokře-
ní, kdy hrozí hniloba kořenů. 

Rostliny umisťujeme na venkovní sta-
noviště v druhé polovině května, kdy již 
nehrozí jarní mrazíky.
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Ideální jsou prostorné nádoby, truh-
líky či venkovní záhony, kde můžeme 
vysázet i více rostlin najednou. Svým 
majestátním vrůstem a záplavou květů 
ihned přitahují pozornost okolí. 

Rostlina nepotřebuje očišťovat během 
vegetace a kvete nepřetržitě. Patří zcela 
jistě k nejvděčnějším nádobovým rostli-
nám. Často ji můžete vidět ve výsadbách 
a dekoracích v zahradách okolních 
zámků. 

Tuto begonii je lépe vysazovat samo-
statně, nebo v kombinaci s ostatními 
rostlinami spíše s drobnými kvítky či 
zajímavými listy. Je ve svém růstu velmi 
dominantní a ostatní květiny by měly 
spíše její krásku podtrhnout či doplnit. 
Dobře se hodí například převislé minipe-
tunie nebo drobnolisté bakopy.

Pokud si chcete rostlinu uchovat přes 
zimní období, musíte ji včas schovat před 
podzimními mrazíky. 

Tato begonie nevytváří hlízy, ale lze ji 
velmi dobře uchovat ve světlé chladnější 
mrazuprosté místnosti. Sem umístíme 
rostlinu i s nádobou a minimálně zalévá-
me. V předjaří očistíme zaschlé výhony 
a seřízneme na zdravou živou část. Také 
rostlinu můžeme přesadit do čerstvého 
substrátu. 

S postupující vegetací začne zvolna 
obrážet. V druhé polovině května ji mů-
žeme opět umístit na venkovní stanoviště 
a radovat se její krásou. 

Přeji Vám hodně zahradnických 
radostí. 

• Ing. Hana Chvalová, zahradnice
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Šumavský doktor 
Otto Kaskoun,
o kterém jsem minule psal, vzpomíná 
na své putování Šumavou za historií, 
přírodou, přáteli, pacienty a vypráví: 
„První své vojenské cvičení, krátce po 
skončení druhé světové války, jsem trávil 
na malém vojenském letišti Chaloupky 
nedaleko Klatov. Sympatičtí piloti RAF mi 
krátili čas lety v bojových letounech. Když 
viděli mou radost z letů podél česko-ba-
vorské hranice, často mne brávali sebou. 
Tehdy jsem poprvé poznal lesnatou 
krajinu Šumavy, její planiny s horskými 
usedlostmi a klikatícími se potoky. Po 
jedné takové „rundě“ mne čekal na letišti 
vousatý starosta s mladším radním a na-
bídl mi Strážov za působiště s ujištěním, 
že u nich budu brzo jako doma, a já jsem 
nikdy svého rozhodnutí nelitoval. Hned 
v prvních měsících se mne ujali starší 
kolegové, rodem Šumavané, s nimiž jsem 
podnikal pěší túry atraktivním okolím 
městečka s hraničními horami. Tehdy to 
bylo ještě jednoduché, finanční stráž byla 
benevolentní, doprovázel mne přímo 
strážovský příslušník finanční stráže. 

Další vojenská cvičení, v dobách už 
značně jiných, jsem mohl prožívat opět 
na Šumavě, většinou na Slučím Tahu 
ve vojenském prostoru Dobrá Voda, 
a tak jsem mohl při divizních cvičeních 

nerušeně poznávat tehdy neprodyšně 
uzavřenou centrální Šumavu a lesy přes 
Prášily až po Kvildu a Bučinu.

V sedmdesátých letech jsem začal o Šu-
mavě přednášet. Zaplněné sály svědčily 
o zájmu posluchačů. Objevila se vážná 
obvinění, že pod rouškou turistiky šířím 
náboženskou propagandu. Po skončení 
praxe obvodního lékaře jsem se vydal 
pracovat jako lázeňský lékař do Marián-
ských Lázní. Tam jsem měl k dispozici 
přednáškový sál léčebného domu Labe 
a má šumavská vyprávění se těšila velké-
mu zájmu lázeňských hostů i veřejnosti.“ 
V dobách již politicky příznivějších zau-
jaly jeho přednášky i vydavatele různých 
časopisů, ze kterých já dnes čerpám.

„Do třetice všeho dobrého, říká se. Ve 
zdraví jsem se dočkal“ – říká pan doktor – 
„odstranění zátarasů. A protože mám boty 
z toulavého telete, konečně jsem mohl po-
znat i to zakázané, a to jak z bavorské, tak 
i z rakouské strany, což znásobilo radosti 
mého stáří.“

Šumavě zůstaly věrné i jeho děti. Chce-
te-li vědět více, doporučuji knihu pod 
názvem Šumavská putování a z ní chci 
vybrat příště několik příběhů, jak jsou 
popsány.

S úctou vás zdraví a pěkné toulání 
Šumavou přeje 

• Karel Halml

Připojte se k Ge-Baek Hosin Sool 
– největší škole Taekwon-Do  
v České republice!
Chcete zlepšit svou kondici a naučit 
se praktickou sebeobranu? U nás jste 
správně.

Ge-Baek Hosin Sool je největší škola 
korejského bojového umění Taekwon-Do 
v České republice. Tréninky vedeme ve 
více než 60 skupinách po celé zemi. Nově 
vyučujeme i další bojová umění jako Tae-
kkyon, Gumdo, Hoppae sool a Filipino 
Martial Art.
Proč si vybrat právě nás?
• Tréninky pro všechny: Taekwon-Do je 
vhodné pro děti, dospělé, holky i kluky. 
Celé cvičící rodiny u nás nejsou výjimkou.
• Vedení odborníky: Všichni naši in-
struktoři pravidelně trénují s korejským 
velmistrem a poskytnou vám prvotřídní 
výuku.

• První měsíc zdarma: Vyzkoušejte si 
Taekwon-Do bez závazků a rozhodněte se 
až po měsíci. Přidat se k nám můžete po 
celý rok, ne jenom v září.
• Bezplatné sportovní vybavení: Za 
chrániče, tobok či zkoušky na vyšší pásek 
u nás platit nemusíte.
• Rozvoj charakteru: Naučíme vás disci-
plíně, sebevědomí, čestnosti i vytrvalosti.
Jak začít?

Je to jednoduché – přijďte na trénink 
a vyzkoušejte si Taekwon-Do s námi. Stačí 
si vzít pohodlné sportovní oblečení a při-
jít se podívat.

Kontaktujte nás, tréninky probí-
hají v prostorách MŠ Na Paloučku, 
Horažďovice.

Máte otázky nebo se chcete přihlásit? 
Navštivte naše webové stránky tkd.cz 

pro bližší informace o trénincích u vás 
v okolí.

Začněte svoji cestu ještě dnes. Přidejte 
se k nám a objevte svět bojových umění. 
Těšíme se na vás!

• Anna Krbcová, Ge-Baek Hosin Sool
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Historie domů v Horažďovicích  
v letech 1600–1800, vnitřní město
Dům čp. 41

V roce 1619 je majitelem domu uveden 
Řehoř Jičínský. Dům je zmiňován v sou-
vislosti s přidělením kmenů na stavbu 
jeho shořelého domu po velikém požáru 
města způsobeném drancováním vojsk 
generála Bonaventury Buquoye. Bylo 
mu přiděleno 20 kmenů dřeva na 
krov, výše škod činila 500 kop. V roce 
1623 aktualizuje Řehoř Jičínský zápis 
v nově založené městské knize poté, co 
předchozí shořela při výše zmíněném 
požáru města. 

V ní uvádí, že dům náležel původně 
Jakubu Hollarovi z Práchně a následně 
jeho synovi Janu Jiřímu Hollarovi. Jan 
Jiří zůstal bydlet ve svém druhém domě 
na náměstí čp. 18 (Zlatý jelen) a dům pro-
dal Řehoři Jičínskému včetně dvoru na 
předměstí ležícího vedle špitálu. 

V roce 1632 sepisuje Řehoř Jičínský 
poslední vůli. Dům odkazuje manželce 
Kateřině a synu Janovi. Kateřina je na 
základě kšaftu povinna synu Janovi 
předat 40 kop, stejně tak druhému synovi 
z prvního manželství Václavovi. Dále oba 

dostanou dvůr na předměstí, potahy 
a vozy rovným dílem. 

V roce 1640 je prodáván dům prostřed-
nictvím pánů radních, zřejmě jako po-
ručníků nezletilého Jana, bratru Jiřímu 
Gregorovi a jeho manželce Lidmile za 180 
kop. Dům, respektive spáleniště domovní, 

leží mezi domy Tomáše Noska a Václava 
Kameníka. Jiří Gregor uvádí, že dům při-
padl jeho bratru Janovi na základě pozůs-
talosti jejich otce Gregora neboli Řehoře 
Jičínského. Jak zápis uvádí, křestní jmé-
no Řehoř se zde stalo příjmením Gregor. 
Mladší bratr Jan, přítomný transakci, se 
vzdal ve svých 15 letech nároku na dům, 
snad proto, že by jej nedokázal ještě sám 
nákladně opravit. Dále Jiří Gregor uvádí: 
„…chtějíce dům koupiti i pomalu stavěti, 
dokudž by zdi k padnutí nepřišly.“ Radní 
byli přizváni k posouzení stavu domovní-
ho spáleniště přímo na místo „a vidouce 
mimo sklep pod zemí a maštal klenutou ve 
dvoře, vše bez krovu, půdy zkažené a spa-
dané i pustotinu velkou spatřili“. 

Dle berní ruly z roku 1654 je Jiří 
Gregor uveden jako řezník, obhospoda-
řoval 45 strychů polí, choval dva koně, tři 
krávy, dvě jalovice a jedenáct ovcí. 

V roce 1685 prodává dům Lidmila 
Gregorová za 200 zlatých synu Samuelovi 
a manželce Zuzaně. Finanční vypořádání 
v částkách po 20 zlatých získaly všechny 
její další děti: Jiří Josef Gregor, děkan ve 
Vlašimi, Magdalena, Matěj a Jan. Rovněž 

Fotografiemi brání 
přírodu proti 
úložišti jaderného 
odpadu

Ve výstavní místnosti OÚ Velký Bor bude 
3. srpna 2024 od 14 hod. zahájena výstava 
fotografií s názvem Nečekaná příroda 
Horažďovicka teprve dvanáctileté Elen 
Oudové. Ta představí snímky zachycující 
kulturní krajinu Horažďovicka. Nebudou 
chybět makrofotografie rostlin, sakrální 
stavby v přírodě nebo kuriozity, které 
byste na cestách touto krajinou opravdu 
nečekali. 

První úspěšné fotografie pořízené mo-
bilní telefonem vznikly na konci května 
2023 ve vysoké trávě, kde se Elen podařilo 
vystihnout okamžik západu slunce a roz-
manitosti hmyzí říše. Brzy však pocítila 
následky svého činu. Projevila se u ní 
silná alergická reakce na pyly trav, na 
kterou v zápalu pořizování snímků úplně 
zapomněla. Následující noc doslova pro-
trpěla! Kdo je alergik, ví o čem je řeč. 

Snímky byly později zveřejněny ve 
facebookové skupině Toulky Šumavou, 
kde se setkaly s velkým úspěchem. Na jaře 
2024 Elen přihlásila tři své snímky do 
fotosoutěže Příroda objektivem, kterou 

vyhlašuje veřejně prospěšný spolek Mladí 
ochránci přírody spolu s Ministerstvem 
školství, mládeže a tělovýchovy a která 
je určená všem obdivovatelům příro-
dy. V prvním kole autorka vybojovala 
skvělé 1. místo ve své věkové kategorii, ve 
druhém kole pak 2. místo ve své věkové 
kategorii. 

Obec Velký Bor podporuje místní 
mladé talenty a nabídla Elen prostor pro 
uspořádání výstavy fotografií. Lokali-
ta Březový potok na Horažďovicku je 
jedním z vytipovaných míst pro vznik 
úložiště jaderného odpadu. Výstava má 
upozornit na hodnoty této kulturní 
krajiny.

Vernisáž se bude konat 3. srpna 2024 
od 14 hod. ve výstavní místnosti OÚ Velký 
Bor a výstava potrvá až do 16. srpna 2024 
(pouze v pracovní době OÚ Velký Bor). 
Zveme všechny zájemce z řad veřejnosti, 
kterým není lhostejná po staletí kultivo-
vaná krajina našich předků.

• Lucie Oudová

01
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dva pozůstalí synové nebožky dcery, 
provdané Mytysové v Pelhřimově, Václav 
a Martin. 

V roce 1691 prodává Samuel Gre-
gor dům Karlu Ignáci Tichému, faráři 
v Malém a Velkém Boru. Ten jej obra-
tem postupuje bratru Janovi Tichému 
s manželkou Mařenou za 265 zlatých. Jan 
Tichý v roce 1717 zemřel a dům postoupil 
synu Danielovi za 250 zlatých. V roce 1722 
prodává Daniel Tichý dům, „v kterém od 
starodávna zazděné dveře se nacházejí 
a takový žádným způsobem držitel tohoto 
domu je bořiti nemá“, urozenému panu 

Janu Stablovi za 440 zlatých. Ale již v roce 
1726 jej obratem prodává Linhartu Tille-
rovi s manželkou Alžbětou za 600 zlatých. 
Na základě pozůstalosti Linharta Tillera 
připadl dům v roce 1733 synu Antonínovi. 
Ještě téhož roku jej ale kupuje Matěj He-
rites s Dorotou manželkou za 550 zlatých. 
V roce 1778 prodává Johanna Schmidin-
gerová, rozená Heritesová, dům várečný, 
ležící v městě v koňské ulici mezi domy 
Jana Heritesa a vdovy Lidmily Roušalové 
strany druhé, Tomáši Maškovi za 300 zla-
tých. Znovu je dům várečný, ležící v Koň-
ském trhu, prodáván v roce 1779 Janu 

Václavu Radnickému a manželce Lidmile 
za 250 zlatých. V roce 1810 je dům prodán 
Josefu Majerovi.

• MgA. Jindřich Šlechta

01 Erb nejstarších doložených vlastníků domu 
Jakuba Hollara z Práchně a jeho syna Jana 
Jiřího, nobilitováni v roce 1600 císařem 
Rudolfem II. 

02 Návrh nové fasády levé části domu z roku 1947, 
výřez z plánu adaptace domu pro Bohdana 
Kohouta a jeho závod klempířský a instalatérský 
v Horažďovicích (Stavební úřad Horažďovice)

03 Současná podoba objektu (rok 2024)

Protestní pochod 
proti úložišti 
jaderného odpadu

20. červenec – 21. ročník protestního 
pochodu a cykloakce proti záměru státu 
umístit do lokality „Březový potok“ hlubin-
ného úložiště jaderného odpadu

Na této akci se již tradičně setkali 
obyvatelé, chalupáři a obdivovatelé krajiny 

31 dotčených sídel z Pošumaví. Akci po-
řádal spolek Jaderný odpad – děkujeme, 
nechceme! spolu s obcí Maňovice. Letos 
jde již o třetí protestní akci proti výstavbě 
úložiště.

Lokalita Březový potok, kde žije přes 
10 000 obyvatel, je v ČR jednou ze čtyř 
vytipovaných pro vznik úložiště. Vláda ji 
má vybrat do roku 2028 a stavba za více 
než 130 miliard Kč má podle nařízení EU 
stát do roku 2050.

• Spolek JODN, Obec Maňovice

0302
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Muzeum • Horažďovice

2. 6. 2024–29. 9. 2024

denně mimo pondělí 

9.00–17.00 

Za město  
a vlast! 

130 let

Horažďovice • perla Otavy

První předměty 

a první dárci 

horažďovické muzejní sbírky

Archeologie náměstí
Nálezy z výzkumu historického 

jádra města

2. 6. 2024–31. 10. 2024 

denně • mimo pondělí 

Muzeum • Horažďovice

Horažďovice • perla Otavy

AUTOGRAMIÁDA A BESEDA
s autorkou, humoristkou a rodačkou z Horažďovic

Alenou Damijo

Pátek 16. 8. 
od 16h

Knihkupectví Horažďovice,
Mírové Náměstí 15

inzerce 17



Večerní prohlídky  
Horažďovic

Historickým centrem města provází  

Mgr. Roman Vaněk 

14. 6. 2024–31. 8. 2024 • každý pátek a sobotu ve 20.00 • velké nádvoří zámku  

• prodej vstupenek v Městském muzeu Horažďovice • rezervování skupin  

e-mailem:  muzeum@muzeumhd.cz nebo tel. 371 430 634

 
 
 
 

Muzeum • Horažďovice

Horažďovice • perla Otavy

Mladá rodina shání byt, dům nebo 
pozemek ve vaší obci a okolí. 

Budeme rádi za nabídky. Platíme hotově, 731 397 715.

18 inzerce



ČTYŘKOLKY • MOTORKY • SKÚTRY 
nové i ojeté, benzinové i elektrické
NOVĚ TAKÉ ELEKTRICKÉ KOLOBĚŽKY

PRODEJ A SERVIS
NÁHRADNÍ DÍLY • PŘÍSLUŠENSTVÍ
Horažďovice, Komenského 213

OTEVŘENO
Po - Pá 8:00 - 17:00, Sobota 10:00 - 12:00

Telefon: 731 446 050, 731 446 074
E-mail: adtprodejna@gmail.com

www.atvamoto.cz | www.emotionbikes.cz | www.show-room.pro
www.czem.pro | www.surron.pro | www.staryvrany.cz
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Muzeum
denně mimo pondělí • 9.00 až 17.00 
Myslí a kladivem
Minerály, hornictví, zlato a perly horního Pootaví
A. Červený: Diagnóza krystal 
Stálá expozice alpských minerálů
Stoleté pimprle
Stálá expozice loutek

denně mimo pondělí • 9.00 až 17.00 
Sezónní výstavy:
Za město a vlast!
První předměty a první dárci horažďovické 
muzejní sbírky
Archeologie náměstí
Nálezy z výzkumu historického jádra města
Sto let spolku Pražský Sušičan

2. 8. pátek • 20.30 • atriové nádvoří Zámku
Souborné dílo W. Shakespeara ve sto dvaceti 
minutách
Hraje Tyjátr

pátek a sobota • 20.00 • nádvoří zámku
Večerní komentované prohlídky města
Provází Mgr. Roman Vaněk. Termíny: 2. 8., 3. 8., 
9. 8, 10. 8., 16. 8., 17. 8., 23. 8., 24. 8., 30. a 31. 8. 
Možnost rezervace v IC

13. 8. úterý • 17.30 • muzeum 
Komentovaná prohlídka výstavy  
„Archeologie náměstí“
S kurátorem výstavy Mgr. Karlem Kašákem 

22. 8. čtvrtek • 17.30 • muzeum
Komentovaná prohlídka výstavy  
„Za město a vlast“
S kurátorem výstavy PhDr. Zdeňkem 
Polanským 

Město Horažďovice
17.–18. 8. • Tržiště
Mariánská pouť
pouťové atrakce 

Kulturní dům
16. 8. pátek • 20.00 
Velká pouťová 
Koncert & party – Tradiční Velká pouťová je 
po roce zpět. Po veleúspěšné premiéře místní 
kapely Reverb opakujeme. Koncert: Reverb & 
Party: Dj Mathias_C / Vstupné: 50 Kč

Spolek  
Prácheň žije!
14. 8. středa • 16.30 • Prácheň před kostelem
Komentovaná prohlídka Práchně
Rezervace nutná na tel. 770 171 432

28. 8. středa • 16.30 • Prácheň před kostelem
Komentovaná prohlídka Práchně
Rezervace nutná na tel. 770 171 432

Ševčíkova akademie 
6. ročník Festivalu Otakara Ševčíka

5. 8. pondělí • 20.00 • secesní sál, hotel 
Prácheň

Úvodní koncert

6. 8. úterý • 16.00 • secesní sál, hotel Prácheň
Akademický koncert I. 

7. 8. středa • 20.00 • secesní sál, hotel 
Prácheň
Akademický koncert II. 
8. 8. čtvrtek • 16.00 • secesní sál, hotel Prácheň
Akademický koncert III. 

9. 8. pátek • 16.00 • kavárna Okružní 
Espresso koncert 

9. 8. pátek • 20.00 • zámecký velký sál
Komorní koncert 

9. 8. pátek • 22.30 • hřbitovní kostel sv. Jana 
Křtitele
Nokturno

10. 8. sobota • 11.00 • zámecký velký sál
Ranní koncert 

10. 8. sobota • 15.00 • zámecká zahrada 
Parkán
Piknikový koncert 

10. 8. sobota • 19.00 • Atrium zámku 
Horažďovice 
Koncert v Atriu 

11. 8. neděle • 11.00 • zámecký velký sál
Pěvecké matiné 

11. 8. neděle • 19.00 • Mírové náměstí
Gala Open-air koncert 

12. 8. pondělí • 20.00 • zámecký velký sál
Recitálový koncert 

13. 8. úterý • 20.00 • kostel Nanebevzetí 
P. Marie
Koncert pro sólové smyčce 

14. 8. středa • 20.00 • kulturní dům
Orchestrální koncert 

15. 8. čtvrtek • 15.00 • secesní sál, hotel Prácheň
Závěrečný koncert I. 

15. 8. čtvrtek • 20.00 • secesní sál, hotel Prácheň
Závěrečný koncert II. 

Kavárna Šibule
25. 8. neděle • 15.00
Dostaveníčko...
PínaBand ze Sušice a s nimi skvělé odpoledne

Městská knihovna 
26.–30. 8. • 9.00–11.00 • knihovna, oddělení 
pro děti
Léto s loutkou
Přijď si vyrobit pohyblivou loutku, maňáska 
na hraní.
Určeno pro děti 6–14 let. Na akci je nutné se 
přihlásit v knihovně do 23. 8. (na celý týden 
nebo kratší dobu).
Kontaktní osoba: Kateřina Červená K.  
detske@knihovna.horazdovice.cz  
nebo 371 430 592

Městská knihovna upozorňuje na změnu  
půjčovní doby od 1. srpna do 31. srpna 2024
  
oddělení pro dospělé 
Po  8.00–12.00, 13.00–17.00
St  8.00–12.00, 13.00–16.00
Pá  8.00–12.00, 13.00–16.00

oddělení pro děti a mládež
Po  8.00–11.00, 12.00–16.30
St  8.00–11.00, 12.00–15.00
Pá  8.00–11.00, 12.00–15.00
1.–9. 8.  ZAVŘENO

Stodola
3. 8. sobota • 20.00
Koncert skupiny ERA

4.–8. 8. • 20.30
Letní kino ve stodole

11. 8. neděle • 10.00
Zářečský železný muž/žena/rodina
Soutěž jednotlivců: kolo, kanoe, běh

17. 8. sobota • 20.00
Pouťová s kapelou Harlet

24. 8. sobota 
Memoriál Miloslava Šimka

Ostatní
16. 8. pátek • 20.00 • U Hlaváčků
The Čerti
Pouťová zábava

17. 8. sobota • Parkán
„Fest Pod Zámkem“
3. ročník

17. 8. • 20.00 • U Hlaváčků
Country večer
Pouťová

24. 8. sobota • 19.00 •  kostel sv. Máří  
Magdalény v Malém Boru
Koncert středověké duchovní hudby
Vystoupí Trubadúrka SAR.  
Zpěv, gotická harfa, psaltérium, flétny
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